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AZ ÜLÉSTEREMBŐL JELENTJÜK

Balatonszemes Képviselő-testülete 2022. december 
15-én tartotta az év utolsó nyilvános gyűlését.  Ezen a 
következő témák szerepeltek:

1. Első napirendi pontként a költségvetés módosítása sze-
repelt. Tudni kell, hogy minden önkormányzatnak a költség-
vetését úgy kell összeállítani, és a pénzügyeseknek úgy kell 
könyvelni, hogy a bevételi és a kiadási oldal nullás legyen. 
Ez nem jelenti azt, hogy az önkormányzat nem tartalékolhat, 
hogy minden bevételét el kell költse.  Ellenkezőleg, a ren-
deletnek az a célja, hogy az adott önkormányzat év közben 
is folyamatosan kísérje fi gyelemmel a gazdálkodását, és 
tervezzen előre, hogy a legfőbb célt, a takarékos és átlátha-
tó gazdálkodást teljesítse. Ezért, amikor az eredeti, még év 
elején elkészített költségvetést az élet felülírja, a testület-
nek azt át kell újra gondolni, és úgy kell módosítani, hogy 
veszteség ne termelődjön! A mi költségvetésünkben is több 
olyan költséghely létezik, ahol tartalék pénzeszközök szere-
pelnek. Amikor felmerül egy olyan kiadás, mint most is a 
jutalmazások, a Művelődési Háznál bizonyos kisebb kiadá-
sok, amikről már írtunk is, akkor nekünk kell eldönteni, hon-
nan, melyik forrásból fi nanszírozzuk meg. Az első napirendi 
pontban a Hivatal pénzügyi vezetője által összeállított, és a 
fentebbi okok miatti módosításokat kellett jóváhagynunk. A 
település egyébként nagyon jól, és takarékosan gazdálko-
dott a forrásaival. Ennek köszönhető, hogy komoly összegek 
szerepelnek tartalékként, biztonságot adva a következő év-
hez is.

2. 2022. augusztusában a Helyi Építési Szabályzat módosí-
tását kérelmezte a Biggeorge Alapkezelő Zrt. a tekintetben, 
hogy a volt Hattyú kempingi telken a pinceszinti beépítés 
mértéke növekedhessen. Ezt a kérelmét a megyei főépítész 
javaslatára tette, aki, ehhez kötötte az építési engedély ki-
adását.  A kérelem támogatásáról és a Helyi Építési Szabály-
zat módosításának kezdeményezéséről az Önkormányzat a 
testület korábban már döntött, de a döntésünk csak arra volt 
felhasználható, hogy egyáltalán a  változtatást meg lehes-
sen tervezni. A tervezetet azonban társadalmi és hatósági 
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egyeztetésre és jóváhagyásra kellett felterjeszteni. Közel 
harminc hatóság véleményezte, és hagyta jóvá. Miután 
ezeket megismertük, dönthettünk a változtatás végleges 
engedélyezéséről. Azzal, hogy nem volt senkinek ellenve-
tése, számunkra is egyértelművé vált, hogy a változtatás 
jogszerű, nem sért érdekeket, így a már végleges engedélyt 
is meghozhattuk. Ezt tettük meg a gyűlésen. A tulajdonos 
ezek után megkezdheti az építési engedély megszerzését.

3. Harmadik napirendi pont a Belső ellenőrzési terv jó-
váhagyása volt. Minden önkormányzatnak kötelező a saját 
működését, illetve az önkormányzati szervek – Óvoda, Kft, 
Hivatal, Önkormányzat, Művelődési ház – működését, gaz-
dálkodását külső szakértővel ellenőriztetni. Az önkormány-
zat eddig is eleget tett ennek, azonban az eddigi ellenőr év 
közben lemondott, így a helyette belépő I-Audit Pénzügyi 
Ellenőrző és Tanácsadó Kft. „ 7400 Kaposvár Aranyhárs u. 
12. székhelyű céggel lett a szerződés kötve. Az ellenőr vé-
gezte el az idei évre még tervezett Kft ellenőrzést, illetve 
összeállította a következő év munkatervét. Ezt a Munkater-
vet kellett jóváhagyni. Mivel jogszabály írja elő, hogy hány 
évente kell egy-egy szervezetet ellenőrizni, a jóváhagyó sza-
vazás csak formai elem ilyen esetben. A testület a tervezetet 
egyhangúan megszavazta. 
    
4. Negyedik napirendi pontként a Balatonszemes  - Bala-
tonőszöd - Somogytúr Óvoda Intézményfenntartó Társulás, 
társulási szerződés módosítását kellett elfogadni. Pár  válto-
zást kellett végrehajtani, olyanokat, amik magát a társulás 
működését nem befolyásolták, csak a jogszabályoknak való 
megfelelőséget biztosítják. A módosított szerződés jóváha-
gyása az érintett Önkormányzatok Képviselő-testületeinek 
feladata. A következőket kellett módosítani:
a. A korábbi szerződés aláírói még a korábbi polgármeste-
rek voltak, illetve a Társulási Tanács elnöke is nevesítve volt, 
az akkori balatonszemesi polgármesterrel. Aktualizálni kel-
lett az aláírók neveit.
b. A szöveg úgy módosult, hogy a jogszabályoknak meg-
felelően az elnök személyére a Magyarország önkormány-
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zatairól szóló 2011. évi CLXXXIX. tv. szerint a társult ön-
kormányzatok képviselő-testületeinek delegáltjai egymás 
közül választanak elnököt. Ez a szabály került beépítésre az 
egységes szerkezetbe foglalt Társulási Szerződésbe is.  

5. Ötödik napirendi pontban a Képviselő-testület 2023-
as munkaterv tervezetét tárgyalta a testület. Balatonszemes 
Községi Önkormányzat Képviselő-testületének Szervezeti 
és működési szabályzatának 8. § (4) pontjában foglaltak 
szerint a Munkaterv tervezetét a polgármester állítja össze 
és terjeszti a képviselő-testület elé, legkésőbb a tárgyév 
első ülésén. A munkaterv tartalmazza az ülések tervezett 
időpontját, a napirendi pontok címét, előadóját, az egyedi 
szervezési teendők rögzítését, a közmeghallgatásra kerülő 
témák megjelölését. A Képviselő-testület havonta, rend-
szerint a hónap harmadik csütörtökjén ülésezik. Az SZMSZ 
értelmében a Képviselő-testület július 1. és augusztus 20. 
között munkaterv szerinti ülést nem tart.
Ezek alapján állította össze polgármester asszony, és jegyző 
úr azt a tervezetet, ami a következő év testületi gyűléseinek 
vázát adja. Természetesen az élet sokszor átírja ezt, de ki-
indulási alapnak, váznak jó. Itt e lap hasábjain a teljes ter-
vezetet nem tesszük közre, de a település honlapján meg-
található. A tervezetet a képviselők, mint munkaanyagot 
megkapták, és javaslatot tehettek a módosításra. Így alakult 
ki az a végleges változat, ami szavazásra lett előterjesztve. Az 
eredeti javaslathoz képest a testületi tagok alig kértek vál-
toztatást. Néhány témakört korábbra kértünk, mert több év 
tapasztalata alapján úgy ítéltük meg, hogy a nyárra vonat-
kozó teendőket jobb korábban, akár már február közepén 
tárgyalni, hogy legyen idő előkészülni. Ugyan így kértük, 
hogy a 2023-as költségvetést befolyásoló témák mihama-
rabb kerüljenek tárgyalásra, hogy a településnek a lehető 
leghamarabb legyen érvényes, elfogadott költségvetése. Ez 
azért fontos, mert amíg nincs tényleges költségvetés, addig 
az önkormányzati szervezetek csak az előző évi költségvetés 
1/12 részét kaphatják meg havonta. Márpedig pl. a Kft-nek 
a tavaszi időszakban ennél sokkal nagyobb a költségigénye.
Kiegészítette a testület több olyan beszámolóval is a terve-
zetet, amit az önkormányzati szervezetek vezetőitől kérünk 
az év során, hogy jobban tudjuk a tulajdonosi jogokat, kö-
telességeket teljesíteni. Így alakult ki az a váz, amit aztán 
elfogadtunk.

6. Hatodik napirendi pontban a közvilágítási feladatok 
felülvizsgálata került a testület elé. A közismert energiaár 

emelkedés miatt a testület szerette volna látni, van-e lehe-
tőség takarékoskodásra, a rendszer ésszerűsítésére, hogy 
a település költségvetését a lehető legkevesebbel terhelje 
a közvilágítás. Ezért Baranyai Lajos vezető főtanácsos, aki 
a település műszaki jellegű feladataiért is felelős felmérte 
a szóba vehető változatokat. Szóba került, hogy vizsgáljuk 
meg a közvilágítás üzemidő csökkentését, vagy lehetőség 
szerint az aktív elemek számának csökkentését. Másfél 
hónappal ez előtt erre engedélyt sem a közútkezelő, sem 
az illetékes rendőrkapitányság nem adott. Jelenleg egy 
megjelent kormányrendelet szerint a veszélyhelyzet ideje 
alatt a települési önkormányzatok képviselő-testülete, ren-
deletben szabályozhatja az adott település közvilágításának 
időtartamával, illetve mértékével kapcsolatos kérdéseket. 
Balatonszemesen az aktív lámpatestek száma 25 db. Höfe-
ken típusú és 1106 db. led típusú összesen 1131 db.
a. Szóba került, hogy spórolnánk-e, ha minden második 
lámpatest ki lenne kapcsolva? Baranyai úr árajánlatokat 
kért be. Ha ezt a feladatot az E-on végezte volna el, akkor az 
ára lámpatestenként 25.000.-Ft/ db árral összesen 14 137 
500.-Ft. lett volna. Ha erre jogosult szerelő végezte volna ezt 
el, akkor 6-7 ezer forint / db ár lett volna a munkabér, ami 
összesen  3 958 500.-Ft lett volna. Ugyanennyibe kerülne a 
lámpatestek visszakapcsolása is
b. Szóba került, hogy később 
kapcsoljanak be a lámpák, és 
korábban kapcsoljanak ki.  A köz-
ponti áramvezérlő átállítása mely napi 
szinten az üzemidőt szabályozza kizárólag E-on 
által elvégezhető és 88 820.- Ft/db kapcsolási mérőpon-
tonként. Ez így összesen 1 509 940.- Ft lenne. Jelenleg az 
önkormányzat éves közvilágítási díja 7 800 000.-Ft. Várható 
megtakarítás ennek az összegnek maximum harmada Kb. 
2 600 000.-Ft a teljes évre vetítve. Ha a nyári szezonra vál-
toztatni kívánnánk, az újabb ugyanakkora mértékű kiadást 
jelentene. Egy erre vonatkozó kormányrendelet kimondja, 
hogy az önkormányzati rendeletben a közvilágításra vo-
natkozó helyi működési rendet közbiztonsági, vagyon- és 
személyvédelmi, valamint közútbiztonsági szempontokra 
figyelemmel kell megalkotni. Ha új, a település által kiala-
kított Közvilágítási rendeletet alkotnánk, akkor valamennyi 
felelősség az önkormányzatot terheli.
A testület ezek ismeretében úgy döntött, hogy nem nyúl 
hozzá sem a világítótestek számához, sem a kapcsolási idők-
höz, mert az átállítás eleve többe kerülne, mint amennyit 
meg lehetne vele takarítani, és senki nem merné felvállalni 
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egy esetleges, a közvilágítás elégtelenségéből származó 
kártérítés összegét. Tudni kell, hogy még Takács József pol-
gármester idejében, az akkori Képviselő-testület döntött 
– mint sok másik település is - a LED világítótestekre való 
átállásra, ami most térül meg igazán, ezeknél az energiaá-
raknál.

7. Hetedik napirendi pontban a temetővel kapcsolatos 
problémakör szerepelt. Évek óta rendszeresen napirendre 
kerül Balatonszemes köztemetője. Volt pár javaslat, de egy, 
a Temetőről, és a temetkezés szabályairól szóló önkormány-
zati rendelet hatósági felülvizsgálata megállapításai miatt 
újból tárgyalni kell róla.  Ugyanis:

• Jelentős helyi problémaként jelentkezik, hogy telepü-
lésünk köztemetője lakóterülettel körbehatárolt, így nem 
bővíthető. Az üres táblák, parcellák rohamosan telnek és a 
hamvasztásos temetés népszerűsége miatt a többször bő-
vített urnafal is – a létesítését követően, rögtön, vagy rövid 
időn belül - megtelik. Ez azért is jelentős, mert a temető-
ben a településünkön pl. nyaralóval üdülővel, vagy annak 
használati jogával rendelkezők, illetve későbbiekben a hoz-
zátartozóik is szívesen temetkeznek a köztemetőben, ezért 
gyorsabban csökkennek a temetkezési helyek. Ennek az is 
oka, hogy az árak és díjak jelentősen alacsonyabbak, mint a 
fővárosban, vagy nagyobb városokban. A testület hozott egy 
javaslatot, hogy helyieknek legyen olcsóbb, de ezt a felsőbb 
hatóságok diszkriminatívnak minősítették, és a rendelet 
visszavonására köteleztek bennünket.
• A feszültséget fokozza, hogy - a nyári időszak kivételével – a 
nem helyi lakosok által bérelt  sírhelyek is elhanyagoltabbak.
• A település elöregedő és félő, hogy a halálozási arány is 
növekszik. Azt kategorikusan nem lehet kijelenteni, hogy 
a település temetője csak  a településen lakók végtisztes-
séggel történő eltemettetésére szolgál (diszkrimináció tilal-
ma). A kigondolt megoldási javaslatok pedig törvényességi 
szempontból aggályosak. Talán nem lennének azok, ha po-
zitív diszkriminációt alkalmaznánk. Ilyen javaslatok:  
o A sírhely, urnák megváltásának ideje: 25 év, helyi lako-
soknak (amit definiálni kell!) 30-35 év. - Újraváltásnál az idő 
tovább csökkenhet.
o A sírhelyek árainak nagyvárosi szintre emelése és a helyi 
lakosoknak abból kedvezmény biztosítása, amellyel esély-
egyenlőséget segítenénk elő abból a megokolásból, hogy a 
helyiek jövedelmi viszonyai alatta vannak a máshol lakóhe-
lyi ingatlannal és itt üdülővel rendelkezőkével szemben. Ezt 

a problémát célszerű lehet az üdülő tulajdonosok érdekkép-
viseleteivel is megvitatni.  
o Egyes szolgáltatási díjak, amelyeknek szabályozása helyi 
rendeletben – akár korlátozottan is – emelhető, ott a helyi-
eknek támogatás, v. kedvezmény biztosítása.
o Megvizsgálható annak is a köre, hogy – egyforma elbírá-
lás esetén – együttműködési megállapodással felekezetek 
kerüljenek támogatásra, ha altemplomaikban urnahelyet 
létesítenek köztemetkezés céljából.
o Rátemetési és helytakarékosabb (2-4-es sírhelyek) lehető-
ség még kedvezőbbé tétele.
o Koporsós rátemetés, vagy sírhelyben urna elhelyezés ese-
tén egyaránt. Helytakarékosabb (2- es-négyes sírhelyek)
o Olyan kerítés létesítése, amely temető felőli oldala urna-
helyek létesítésére szolgálhat.
Ki és milyen mértékben sérülhet ? - Tény, hogy a helyi la-
kosság minden tekintetben sérül. Hiszen akár az is előfor-
dulhat, hogy szemesi halottnak nem jut majd hely. Azonban 
kizárni másik településről jövőket nem lehet, mert vannak 
nem helyiek, akik elhunytuk esetére kifejezetten rendelkez-
nek az eltemettetésük helyéről, módjáról. Itt kegyeleti okok 
miatt nem lehet nemet mondani!   

8. Nyolcadik napirendi pont a veszélyes fák kivágásával 
kapcsolatos pályázat meghirdetésének eldöntése volt. Ba-
latonszemes a déli part talán egyik legnagyobb zöldterü-
letével és a legtöbb fával rendelkező települése. Ez vonzó 
a turizmus területén, hangulatos és egészséges a helyi 
lakosok szempontjából, azonban rengeteg fel-
adatot ad. Különösen amiatt, hogy fáink 
nagy hányada már a kora miatt kö-
zel van a vágásérettséghez. Az 
ágrendszerük elöregedett, 
sok bennük a száraz  ko-
ronarész, ami utak, jár-
dák, lakóépületek fö-
lött anyagi és akár 
emberéletben is 
kárt okozó lehet. 
Nagyon sokszor 
kapunk levelet, 
lakossági kérést, 
(néha szinte fel-
szólítást!) arra 
v o n a t k o z ó a n , 
hogy lépjünk, vág-
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junk ki fákat, majd ugyanezen fákra jön a fákat védő, és a 
fakivágásokat ellenzők „utasítása” és feljelentéssel való 
fenyegetése,  hogy ha hozzá merünk nyúlni. Sajnos egy 
dolgot sokan elfelejtenek: A fák is élőlények, nekik is van 
életkoruk, és eljöhet az az idő, amikor ki kell vágni őket. Ez 
elkerülhetetlen! Ezt el kell fogadni, és időben és szaksze-
rűen kellene helyettük újakat telepíteni, nevelni, gondozni.
Fontos tudni, hogy a település biztosítási szerződése ilyen 
káreseményre nem vonatkozik, a biztosítók nem kötnek ön-
kormányzatokkal ilyen eseményekre biztosítást. Legfeljebb 
akkor van némi központi támogatás, ha természeti kataszt-
rófa – havária - okozta a károkat. Egyébként az önkormány-
zatnak kell a károkat megfizetni. Sajnos a fák karbantartásá-
nak, gondozásának költsége is igen magas. Folyamatosan 
keressük a lehető legjobb megoldást, és közben remény-
kedünk, hogy nem történik baj! Viszont egyértelmű, hogy 
ezen a téren lépnünk kell! Nehezíti a helyzetet, hogy akárki 
nem bízható meg az úgynevezett veszélyes fák vágásával. A 
helyi Kft dolgozóinak nincs olyan végzettsége, képesítése, 
és eszközparkja sem, hogy bárhol, bármilyen esetben be-
vethetők lennének. Ráadásul nagyon fontos az időtényező, 
hogy azonnal, nagyon rövid időn belül tudjon a területre 
felvonulni. Ezért vállalkozókkal kötöttünk szerződést. Volt, 
aki közülük nem végezte el a feladatot úgy, ahogy elvártuk 
volna, viszont volt és van olyan is, aki lelkiismeretesen és 
tisztességes áron dolgozott.  
Egy félreértés miatt azonban felvetődött egy lehetséges új 

szerződéshez pályázati kiírása. A jelenlegi vállalkozóval 
ugyanis úgy szól az érvényben lévő szerző-

dés, hogy a kivágott fa az önkormány-
zatot illeti. Azért így kötöttük meg 

a megállapodást, hogy szoci-
ális tűzifának el tudjuk 

tenni a faanyagot, és 
oda tudjuk adni, ha 

kell a rászorulók-
nak. Azonban a 
kivágott faanyag 
rendre eltűnt. 
Ezért bekértük 
a vállalkozót, 
aki elmondta, 
hogy nem egy 

esetben az álta-
la összedepózott 

faanyag másnapra, 

de néha már aznap estére nyomtalanul elvándorolt. Olyan 
is volt, amikor ő vitte el a faanyagot, mert a Kft vezetője 
megnézte és úgy döntött, nem érdemes vele foglalkozni.  
Viszont ilyenkor a vállalkozó a faanyag árával csökkentett 
számlát adott ki.  Ezt a pénzügy is megerősítette. Sajnos Ba-
latonszemesen az a jelenség, hogy valami csak úgy eltűnik, 
nem ritka. Faanyag, útszéli beültetett virágok tömkelege, 
kukazsák, strandi mosdókból a csaptelepek, közlekedési 
táblák, útkereszteződésből a tükör, székek a zenepavilon 
elől, és sorolhatnánk tovább.

Ami tény, hogy a jelenlegi vállalkozó, egy kaposvári cég, 
akiknek a balatonszemesi Gál Lajos vállalkozó a teljesítő 
cége mint alvállalkozó,-  mert neki van meg minden olyan, 
a feladat elvégzéséhez szükséges engedélye, végzettsége, 
hogy munkavédelmi, katasztrófavédelmi szempontból is 
alkalmazható legyen - egy esetleges viharkárnál, mindig 
kérés, felszólítás nélkül kivonult a területre, és nagyon rövid 
idő alatt elvégezte a munkát. Volt olyan, hogy a vasúti pályá-
ra rádőlt fát, mire jött a következő vonat, már eltakarították, 
mindezt éjszaka. Az óvoda és több közterület esetében nem 
egy esetben számlázás nélkül végezte el a munkát, mert ba-
latonszemesi lakosként úgy gondolta ezzel segíteni tudja a 
települést.  A beszélgetés végeztével a testület úgy döntött, 
hogy a vállalkozó és az önkormányzat védelme érdekében 
a vele megkötött és még érvényben lévő szerződést kell 
pontosítani, részletesebben átdolgozni. Ezek után került 
szóba a Fő utcai platánsor kérdése. Az a fasor már majdnem 
100 éves, és egyre több veszélyes ágrész, koronarész van a 
fákban. Bármikor rászakadhat ág az útra, a házakra, járdára, 
közlekedő, vagy parkoló gépjárművekre. Sajnos mindegyik-
re volt már példa. Isteni szerencse, hogy emberéletben 
nem keletkezett kár! Vannak, akik már a gondolatától is 
elzárkóznak, hogy azokkal a fákkal bármit is tegyünk. Fél-
tik a madarak fészkelőhelyét, az odukat, és a fákat. A másik 
tábor az emberéletet, az anyagi kárt hozza fel.  Szakszerűen 
el kell dönteni, hogy mit kell azokkal a fákkal tenni. Nem 
érzelmekre kell a döntést alapozni, hanem szakvéleményre. 
Az is tény, ha egyszer belekezdünk egy csonkolásba, akkor 
az egész utcát egyszerre kell csonkolni, mert ezek a nagy fák 
már egymást védik egy erős szélben, és ha valahol megbon-
tásra kerül a fasor, akkor a többi fa nem tud ellenállni a szél 
erejének. Ilyenre sajnos Szemesen már volt példa! A testület 
úgy döntött, hogy szakértőt kérünk fel, és az ő véleménye 
alapján fogunk dönteni. Ami biztos, több tízmillió Ft-os költ-
séggel kell tervezni.



Hírmondó - 2023. Január-Február6 

FEBRUÁRI KÉPVISELŐ-TESTÜLETI ÜLÉS
Balatonszemes képviselő-testülete 2023.02.23 
-án tartotta meg rendes gyűlését, amin a 
következőkről volt szó:

1. Az első napirendi pontban a 2023-as év költségvetésének 
végleges elfogadása volt a feladat. A testület már több al-
kalommal tárgyalt erről, voltak munkamegbeszélések, és az 
előkészítő rendeleteket is mind meghoztuk már. Ezek alap-
ján a Hivatal pénzügyi dolgozói össze tudták állítani azt a 
költségvetés tervezetet, ami mindenben megfelel azoknak 
az előírásoknak, amiket korábbi számunkban már részletez-
tünk. Külön köszönet a Hivatal pénzügyi vezetőjének, aki 
olyan anyagot állított össze, és tett le a testület elé, amiben 
mi laikusok is el tudtunk igazodni.
A költségvetés elfogadásához kellett még pár olyan nyilat-
kozat, amelyek arról szólnak, hogy nincs olyan jogügylete 
a településnek, ami olyan mértékben veszélyeztetné a te-
lepülés költségvetési stabilitását, hogy az csődhelyzetet je-
lentene. Nyilatkozni kellett arról, hogy előre láthatóan nem 
akarunk nagy összegű hitelt felvenni.

Nem részletezem a költségvetést, azt majd jegyző úr egy 
cikkben meg fogja tenni. Előzetesen azonban mindenképp 
tájékoztatnunk kell a lakosságot. A költségvetés egy nyu-
godt, stabil évet jelez előre, ha nem történik valami olyan 
rajtunk kívül álló esemény, ami mindent borítana. Elég je-
lentős tartalékkal rendelkezünk. Van félretéve fejlesztésre 
pénz, tudjuk fedezni azokat a béremeléseket, amiket beter-
veztünk a Hivatalnál, az óvodánál, Kft-nél, Művelődési Ház-
nál. Komoly költségvetés fejlesztést tudtunk adni a Kft-nek.  
Azzal, hogy ilyen időben el is készültünk, és elfogadtuk, azt 
a stabilitást is garantálni tudtuk, ami az intézmények mű-
ködéséhez kell, hiszen addig, amíg nincs egy településnek 
érvényes költségvetése, az intézményeiknek csak az előző 
évi egy hónapra jutó összegét lehet utalni.
Azt is feltétlenül el kell mondani, hogy a költségvetés ter-
vezésekor már tudtuk, hogy a központi költségvetési támo-
gatások jelentően emelkednek, követve a gazdasági hely-
zetből eredő infl ációt. Emiatt tudtuk azt is megtenni, hogy 
sehol nem kellett adót emelnünk.  Itt tájékoztatjuk a lakos-
ságot arról is, hogy Balatonőszöd község is ilyen mértékben 
emelte a közös működtetéshez szükséges átadott pénzesz-

közöket, amit ezúton is köszönünk.
2. Volt egy napirendi pont, amiben arról kellett döntenünk, 
hogy támogatjuk-e Somogybabod Község Önkormányzata 
csatlakozási szándékát a Balatonlellei Pénzügyi  Végrehaj-
tási Társuláshoz 2023. március 01. napjától. Ez a feladat egy 
olyan speciális jogi ismereteket és végrehajtó apparátust 
igényel, amit minden önkormányzat nem tud fenntartani, 
ezért társulásban működtetjük. A társulás alapszabálya rög-
zíti, hogy ha egy település be akar lépni, azt a társulásban 
résztvevőknek támogatni kell. Természetesen a testület tá-
mogatta Somogybabod kérését.
    
3. Megtárgyaltuk a Balatonszemes- Balatonőszöd- Somogy-
túr Óvoda Intézményfenntartó Társulás 2023. évi költségve-
tésének tervezetét.  Mint köztudott, e három település társu-
lásban, közösen működteti és tartja fenn a Balatonszemesi 
Nyitnikék Bölcsődét és Óvodát. Ezért mindhárom település 
képviselő-testületének el kell fogadnia, és jóvá kell hagynia 

az intézmény költségvetését. Az óvodavezető összeállította, 
a pénzügyes csapat átnézte a tervezetet. Megkaptuk azokat 
a dokumentumokat is, amelyek az előző költségvetési évről 
szóltak, és amelyek a törvényes működést, működtetést iga-
zolják. Így került az a testület elé. Vezető óvónőnk az anya-
got a gyűlésen már nem kívánta kiegészíteni. A Testület az 
előterjesztést elfogadta.    
Néhány mondat erről a költségvetésről!  Az óvoda és bölcső-
de közös költségvetése valamivel több, mint 106 millió Ft. 
Mivel az előző évből maradt valamennyi pénze az intéz-
ménynek, a tényleges 2023-as évi hozzájáruláshoz 104,8 
millió Ft kellett biztosítani. Ebből Balatonőszöd és Somogy-
túr létszámarányosan felvállalt 2,7 millió Ft-ot. A központi 
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Az idei nyár programjai úgy látjuk, hogy változatosabbak 
lesznek. Az előző évben érte kritika a művelődési ház ve-
zetőjét, hogy nem voltak kiemelkedő neves előadók. Nem 
a vezető hibája, a testület jelölte ki Moldován István úrnak 
akkor ezt az utat. A koronavírus járvány alatt nem mertünk 
felvállalni nagy költségvetésű előadókat. Idén más a hely-
zet. Ráadásul kaptunk olyan segítséget is Iváncsics Zsolt volt 
balatonszemesi lakoson keresztül, hogy Kovács Kati, a Neo-
ton família és több más neves művész nálunk lép fel.
Változik a Bujtor Filmfesztivál is. Idén már nincs rá pályázati 
forrás az eddigi szervezőnek, ezért be kell szállnunk. Ezt a 
rendezvényt mindenképp meg kívánjuk tartani, hiszen már 
hagyománnyá vált, Balatonszemeshez kötődik. A művelődé-
si ház vezetője, és a fesztivál szervezői közt most folynak a 
tárgyalások. Az előzetes elképzelések szerint megint egy 4 
napos rendezvény lesz. Részletesen akkor írunk majd róla, 
ha már letisztult, hogy mi lesz, mikor lesz!
A Latinovits Szavalóverseny a szokásos módon, június első 
hétvégéjén kerül megrendezésre. A Szemes napok az au-
gusztus 20.-diki ünnephez igazodik. Ekkor lesz a Bujtor 
Filmfesztivál is. A már hagyományos jazz - és templomi 
koncertek is meg lesznek tartva, lesz Queen –tábor, lesznek 
gyermek programok. A részletes naptár talán a művelődési 
ház honlapján már meg is található.

7. Nem a testületi gyűlésen, hanem előtte nap a munka-
megbeszélésen tárgyalta a testület a közkonyha kérdését 
úgy, hogy a szolgáltató Atroplusz Kft vezetőit is meghívtuk.  
Fél év tapasztalatait osztottuk meg egymás között abban a 
reményben, hogy előre viszi a konyha működését.
A szolgáltatóra sok-sok vélemény érkezett szeptembertől. A 
kezdeti átállásos időszakot követően voltak, akik kritikával 
illették az ételt, a szolgáltatást, voltak és vannak, aki dicsérik, 
elégedettek. Nagyon nehéz igazságot tenni. Hozzánk kép-
viselőkhöz is, de főleg polgármester asszonyhoz érkeznek 
jelzések. Ezek sokszor nagyon ellentmondásosak. Persze 
megértjük, hiszen az ízlések nagyon mások.   De azért volt 
olyan ebéd, ami egységesen nem ízlett, és ezeket kellene 
elkerülni.

A szolgáltató elmondta, hogy nagyon nehéz időszak áll mö-
göttük. Nem csak azért, mert az élelmiszer és az energiaárak 
elszálltak, hanem azért is mert foglalkoztatási gondjuk is 
volt.  Az őszi influenzás időszakban volt olyan napjuk nem 
is egy, amikor reggel azzal szembesültek, hogy a több ezer 
adagot főző konyhán két szakács van, mert a többiek lebe-

támogatások összege valamivel több, mint 74 millió  Ft. A 
különbözetet – 27 millió Ft-ot kell Balatonszemes község-
nek hozzájárulásként biztosítani a működéshez.
A határozati javaslatot mind Balatonszemes, mind pedig a 
két másik település képviselő-testülete elfogadta.

4. A következő napirend a polgármester szabadságának üte-
mezéséről szólt. Minden év elején a polgármesternek nyi-
latkoznia kell, hogy mikor kívánja kivenni a szabadságát, és 
ha azzal a testület, mint a polgármester munkáltatója egyet-
ért, akkor lehetőleg ezt a rendet kell alkalmazni az év során. 
Mindezt február 28-ig meg kell tenni. A polgármestert egy 
évben 25 nap alapszabadság, és 14 nap pótszabadság illeti 
meg. Mivel  polgármester asszony az előző évben egy nap 
szabadságot nem tudott kivenni, az ide szabadságkerete 
ezzel az egy nappal összesen 40 napot tesz ki.  A testület 
elfogadta a javaslatot.

5. Tárgyalta a testület polgármester asszony cafeteria-jut-
tatását. Mint minden kormánytisztviselő, a polgármester 
jogosult cafeteria-juttatásra, de ennek mértékéről az őt fog-
lalkoztató képviselő-testületnek kell döntenie. A mértékét 
szintén jogszabály tartalmazza, meghatározva az adandó és 
adható legkevesebb összeget (köztisztviselői illetményalap 
-38.650-Ftötszörösét) 193.250-Ft/ év, és a felső határt, ami 
2023-ban évi 400.000.- Ft. Polgármester asszony azt kérte, 
hogy részére a Hivatal dolgozóinak megítélt  évi 300 ezer 
Ft-ot határozza meg a testület. Azonban ezt a testület kép-
viselői javaslat alapján évi 400 ezer Ft-ban állapította meg, 
és fogadta el.  

6. Hatodik napirendi pontként a Latinovits Művelődési Ház  
2023-as éves programtervezetét tárgyalta a testület. Egy 
művelődési háznak a munkatervét a tárgyév március 01-ig 
el kell, hogy fogadja a fenntartó, mert különben nem tud 
pályázni, nem jogosult állami normatív támogatásra. Ezért 
is nagyon jó, hogy az előkészítő megbeszéléseket a testület 
éves munkatervében jóval előrébb hoztuk. Mivel már előze-
tesen sok mindent tárgyaltunk, így a költségvetési fedezet 
is biztosított. Ez a vezetőnek is fontos feltétel, hiszen a fellé-
pők, a programok lekötése, a technika biztosítása, a szüksé-
ges tárgyalások ezek nélkül lehetetlen feladat.
A  művelődési ház vezetője egy nagyon gazdag, változatos, 
széles kulturális érdeklődési kört lefedő programtervezetet 
állított össze úgy, hogy az előzetes tárgyalásokon is túl van, 
sőt, sok esetben már véglegesítve vannak programok.
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tegedtek. Nem kifogásként mondták, tudják, hogy ezt nekik 
meg kell oldani. Felmerültek beszállítási gondok is. Válta-
niuk kellett beszállítót, mert olyan mértékben változtak az 
árak, amit már nem tudtak volna kigazdálkodni. Elmondták, 
hogy ma már kamion tételben vásárolnak, mert ott tudnak 
kiharcolni kedvezményt, így tudják tartani az őszi árakat.
Megegyeztünk a szolgáltatóval, hogy a márciusra tervezett 
áremelést egy hónappal elcsúsztatják. Az áremelés mérté-
két nem tudták pontosan megmondani, mert az energia-
árak azt nagyon befolyásolják. Az előzetes tervek szerint 
25% alatt lesz az emelés. Szerencsére a siófoki tankerületi 
központ, aki a gázóra tulajdonosa, jó szerződést tudott a gáz-
szolgáltatóval kötni, ami azt eredményezi, hogy az emelés 
akár 20% alá is mehet.

Szóba került az ételadagok kérdése. Sokan mondják, hogy 
kevesebb. Tudjuk, és ez tény is. Azonban nem a mostani ada-
gok a kicsik, hanem a régebbi idők adagjai voltak normán 
felüliek. Akkorák voltak, hogy volt, aki egy adagot vett, de 
kettejüknek elég volt, voltak akik vacsorára is azt ették. Saj-
nos ezt az önkormányzat már nem tudja megfinanszírozni. 
Mert hiába a térítési díj, az állami normatív támogatás, attól 
még az önkormányzatnak is a zsebébe kell nyúlnia, csak 
lényegesen kevesebb összegért, mint amikor még a miénk 
volt a konyha. A megtakarítás több 10 millió Ft évente.
A szolgáltató most is felajánlotta, hogy a képviselő testület 
menjen és egy kéthetes időszakot étkezzen a konyhán. Nem 
kell előre jelezni, csak menjünk!  Ugyanígy felajánlották ezt 
a lehetőséget az iskolai szülői munkaközösségnek is. Mivel 
többen is vannak, akik a hivatalból, vagy az iskolából ott 
étkeznek, nem tartottuk fontosnak, hogy menjünk, hiszen 
napi szinten látjuk az ételeket. Azt szeretném itt elmondani, 
hogy a gyerekek tízóraija, uzsonnája sokkal változatosabb, 
és főleg jobban megfelel a szigorú előírásoknak. Friss étel 
minden, nincs fagyasztott alapanyag, nem használhatnak 
ízfokozókat. Saját termelést is folytatnak, hogy amit főznek, 
az olyan legyen, amiből lehet is főzni. Azt is jó ha tudják a 

kedves Olvasók, hogy ez a szolgáltató szinte minden féle 
ételallergiára figyel, és a nekik megadott lista alapján van-
nak gyerekek, akikre speciális ételeket főznek. A környező 
települések sok-sok konyhája ezt nem vállalja fel.

Összességében elégedettek vagyunk mi is, de a szolgáltató 
által begyűjtött minősítő lapok is erről tanúskodnak. Ugyan-
is a konyha folyamatosan kéri a visszajelzéseket, hogy a szol-
gáltatás minősége jó színvonalú legyen.
Felvetődött még egy kérdés!  Az iskolás gyerekek étkezteté-
se abban a régi étteremben van, ami már 60 éve is ugyan 
ilyen volt. Mivel a konyha pályázatunk nem nyert, azon kell 
elgondolkodni, fel lehet-e újítani az étterem részt. A szol-
gáltató ígéretet tett arra vonatkozóan, hogy felméri, milyen 
átalakítást lehet végezni, és annak a költségeibe beszáll, 
esetleg át is vállalja azokat.

8. Szintén a munkamegbeszélésen volt szó a Szemesért Kft-
ről. Igazgató úr küldött egy beszámolót az eddig elvégzett 
feladatokról, munkákról. Tájékoztatást kaptunk a télre terve-
zett feladatok állásáról, a tavaszi elképzelésekről. Idén a Kft 
annyiban jobb helyzetben van, hogy a testület időben jóvá 
tudta hagyni a Kft költségvetését, így márciustól már nem 
csak az előző éves költségvetés 1/12-részét kaphatja meg 
a Kft havonta, (így írja elő a rendelet) hanem a tényleges 
igények alapján adhatja az önkormányzat a támogatást. Ez 
azért fontos, mert a Kft a költségeinek jelentős részét az első 
félévben kell kiadja, hiszen fel kell készülnie a teljes évre. 
Az átmeneti januári és februári időszakban a Kft a fejlesz-
tési tartalékából finanszírozta meg a különbözetet, amit az 
önkormányzat természetesen utólag rendez.  A felkészülés 
jegyében történtek gépvásárlások. Most olyan lombfúvókat 
és damilos kaszákat vásárolt a Kft, amik elengedhetetlenek 
a biztonságos, hatékony munkavégzéshez. A Kft költségveté-
sének nagy részét a munkabérek teszik ki. Mivel változott a 
minimálbér és a bérminimum összege, a Kft-nél ez bekerült 
a költségvetésbe. Egységesen 16%-kal emelkedtek a bérek.
Az igazgató úr által leadott tervezetet a testület még sok-sok 
kívánsággal egészítette ki. Volt olyan kérés is, ami csak arra 
vonatkozott, hogy egy-egy munka készüljön el korábban, 
hogy a település hamarabb legyen kész a vendégek foga-
dására. Volt olyan is, ami a tervezetben nem szerepelt, de 
mint tulajdonos kértük azt.  Szeretnénk, ha Balatonszemes 
a lakosok, a nyaralótulajdonosok, és a vendégek szerint is, 
egy szép, tiszta, szerethető település lenne. Ehhez pedig a 
Kft nélkülözhetetlen feltétel.
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SZÉLVIHAR – SZÉLCSEND
2023. február 4-én szombaton, rekordokat túlszárnyaló, 
130 km/h-s szélvihar tört rá az országra, legaktívabb a Du-
nántúlon volt. A Balaton felett 5 – 7 km-en akadályba nem 
ütközött, így tovább erősödve, amint elérte a déli-partot, vitt 

mindent, ami útjába akadt. Tört zúzott, áthelyezett fát, oszlo-
pot, táblát, tetőt, falat, légvezetékeket, építőanyagot. Leállt a 
tömegközlekedés, elakadtak vonatok, buszok. A temetőben 
is dőltek le síremlékek. Szerencsére a vihar személyi sérülést 
nálunk nem okozott. Ereje csak késő estére hagyott alább. 
Somogyország, Tolna és Baranya húzta a többi vármegyével 
szemben a rövidebbet. Vonultak is a kárelhárításra szakoso-
dott szervezetek és közszolgáltatók faluról - falura, problé-
máról – problémára. A „Szemesért” Közhasznú Nonprofi t Kft. 
ügyeletesei szombat délelőtt fél tíztől – este hatig dolgoztak 
egyhuzamban, járhatóvá tették a közterületeket. Gál Lajos 
vállalkozó és csapata az egyéb kárt okozó fadőléseken dol-
goztak. Sokat segített Nagy Attila balatonszemesi vállalkozó 
is, aki azonnal felajánlotta ingyenes segítségét. Köszönjük 
munkájukat! Még így is napokig a vihar nyomainak eltün-
tetése ad feladatot. Hozzá vagyunk szokva, hogy több hetes 
munkánk megy kárba pillanatok alatt, ugyanakkor büszkék 

vagyunk, hogy Balatonszemesen nincs téli álom, a közterü-
leteink folyamatosan takarítva vannak. Szinte végére értünk 
a lehullott avar feltakarításának, most kezdhetjük elölről, 
utcáról – utcára, annyi gallyat, faágat, szemetet hozott ki a 
közterületekre a szél. Tesszük a dolgunkat.
A lakosság túlnyomó többsége segíti a munkánkat azzal, 
hogy nem feledi saját kötelezettségeit, a közterületekre 
vonatkozó rendelkezéseket betartja, kisebb hányada sajnos 
mindent elkövet a rend ellen, közösségellenesen viselke-
dik. Nem elég sokszor megköszönni azok munkáját, akik 
sokat tesznek környezetük és ez által a település rendezett 
kinézetéért, hálásak vagyunk azoknak, akik partnerként, te-
kintenek ránk. Eljött a metszések ideje is. Jól haladunk a ki-

sebb méretű fasorok metszésével faluszerte. A temetőben a 
kerítés mellett elszáradt tujákat eltávolítjuk. A település „tör-
ténelmi” fasorait, méreteik miatt, vállalkozók kezelik évek 
óta. Balatonszemes már nem csak nyári üdülőhely! Nagyon 
sokan töltik itt a téli pihenésüket, hétvégéket, ünnepeket, 
vakációkat. Ebben a téli szezonban feltűnően sok a háztartá-
si hulladék, amit az utcákra és a köztéri kukákba szuszakolva 
kihelyeznek. A közszolgáltató azonban csak a többlethulla-
dékos zsákokban kihelyezett háztartási hulladékot szállítja 
el, az egyéb zsákokban, szatyrokban kihelyezett hulladékot 
nem, ezeket a szolgáltató emberei piros matricával megjelö-
lik, ezzel jelzik, hogy ennek a hulladéknak nem fi zették meg 
az elszállítási árát, ezért ezt nekünk „kell” összeszednünk, ez 
pedig a falunak jelentős többletköltséget okoz, mert azon-
nal ki kell fi zetnünk az elszállítást és hulladéklerakást.  
A napi rutinon felül, érkeznek hozzánk bőven feladatok. A 
hétvégi rendezvények előkészületeiben is részt veszünk. 
Lassan sorra újraélednek a CoVid -óta leállított közösségi 
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összejövetelek. A II. Szemesi disznótoros után, a jövő hét 
végén, egy a hitélettel kapcsolatos találkozó lesz, több száz 
résztvevővel. Az előkészületekben és bontásban, elpako-
lásban természetesen ott is segítünk. A téli időjárás eddig 
három alkalommal igényelte a beavatkozásunkat. Érdesítő 
és hóolvasztó anyaggal síkosság-mentesítettük a közle-
kedési felületeket, ahol arra szükség volt. Rendszeresen 
tisztítjuk a település burkolt és burkolatlan fő vízlevezető 
árkait. Kitakarítottuk a Bagolyvár és Tűzoltó utca ráccsal fe-
dett vízelvezetőit.  115 m3 tűzifát szállítottunk ki a szociális 
tűzifa támogatásban részesülőknek. Dolgoztunk az Iskola és 
a Bagódombi kemping területén is.  Gőzerővel készülünk a 
tavaszi munkákra. Helyi virágtermesztőktől kértünk áraján-

latot. A kiültetésre kerülő virágokat idén is balatonszemesi 
őstermelőtől rendeltük meg! Tavaly a játszóterek, strandok 
eszközeit folyamatosan javítgatnunk kellett, több eszköznek 
végleg lejárt az ideje, cserélni kell, az Önkormányzattal kö-
zösen törekszünk új eszközök vásárlására és felállítására. 
Gépeink üzembiztonságának megőrzése is sok feladatot 
ad, a megemelkedett költségek eléggé megterhelik a mű-
ködési támogatásunkat, az alkatrész árak és a munkadíjak 
két év alatt az egekbe szöktek. Gazdálkodásunkat nagy oda-
figyeléssel végezzük, a nehéz év ellenére 2022-ben jelentős 
megtakarítást tudunk felmutatni, amelyből 2023-ban újra 
továbbfejleszthetjük eszközparkunkat.

Korcz Miklós, ügyvezető igazgató
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KINIZSI UTCA, KONTRA  KÉPVISELŐ-TESTÜLET
Parázs vita, vagy inkább majdnem veszekedés volt kialaku-
lóban a Kinizsi utca egy lakója és a képviselő-testület között. 
A már-már személyeskedésbe is átcsapó hangvételű leve-
lezés, és beígért és meg is valósult feljelentés (a testületet 
és annak egy tagját jelentené, időközben jelentette fel a le-
vélíró) abból ered, hogy vannak, akik nem értenek egyet pár 
döntéssel. Sőt, ha nagyon árnyalni akarjuk a képet, akkor 
még nem is született meg az a döntés, ami kiváltotta ezeket 
az érzelmeket, indulatokat!

A Kinizsi utca, Balatonszemes egyik keskeny kis utcácskája. 
Élnek ott helyi lakosok régóta, és sok ingatlan már nyaralóvá 
vált. Ami nem változott, az az, hogy a keleti vége felé emel-
kedve a Szabadság utcába torkollik, míg a nyugati végén 
egy sövénytől szinte beláthatatlan derékszögű kanyarral ér 
ki a Tűzoltó térhez, a Fő utcához. Nagyon sokan nem hasz-
nálják, de jó surranóútnak is, ha a helyzet úgy adja. Sajnos 
keskeny, a déli oldalán járdával, az északi oldalon  talán 
70-80 cm-es útpadkával. Ha mindkét irányból jön autó, ki a 
járdára kell felhajtson, ki meg a padkára. De ez így volt már 
60 éve is!  Megoldották, nem igazán volt belőle probléma. 
Hát mostanra lett!
Az első támadást akkor kapta a testület, amikor a Szabadság 
utcai kihajtó résznél fekvőrendőrt helyeztettünk el, és egy 
tükröt rakattunk ki. Az ok egyszerű volt!  A Szabadság utca 
nyugati oldalán futó járdán közlekedő gyalogosokat, óvodá-
ba menő gyerekeket akartuk megvédeni azoktól az autósok-
tól, akik jó lendülettel érkezve a járdát és az azon lévő for-
galmat nem nézve, akartak kimenni a főútra. Vitathatatlan 
balesetveszély!   Nos, volt, aki ezt maga elleni támadásként 
fogta fel, és ellenezte.  Igaz, sokkal-sokkal többen mondták, 
hogy „Na végre!”, de ez ilyenkor van, akinek nem számít! 
Volt, aki mérgében a tükröt is elforgatta, hiszen ugyan mi-
nek lássuk már, hogy jön-e biciklis, gyalogos a másként be 
nem látható járdán?!

Most megint ez az utca van porondon. Meg mi!  A testület 
felé érkezett jelzés arról, hogy ha az utcában valakik par-
kolnak, akkor csak úgy lehet a parkoló autót kikerülni, ha 
a padkarészre felhajt, aki kerülni akar. (?)  A kukásautósok 
jelezték, nem férnek el. (Ez tény!, Van ilyen!) A szembe jö-
vők panaszkodnak, hogy le kell húzódni, a járdára, padkára, 

hogy elférjenek. (?) A kirakott kukák miatt kerülgetni kell! 
(?) Van, aki azt kéri, legyen egyirányú erre, a másik, hogy 
arra, és van, aki hallani sem akar egyirányúsításról. (!) Az-
tán ha ezt munkamegbeszélésen tárgyaljuk, és utána egyik 
képviselő erről kikéri mások véleményét, akkor jön egy be-
jelentés, hogy adott képviselő megszegi a titoktartási eskü-
jét, mert zárt gyűlés anyagát tárgyalja meg idegenekkel, és 
ezért (meg másért is!) fel lesz jelentve, sőt meg is fenyege-
tik, hogy tönkre fogják tenni, mert!  Ha valaki azt gondolja, 
hogy nincs abban semmi kivetni való, ha ilyen kérdésekről 
minél több embert kérdezünk meg, szerintem reálisan látja 
a dolgokat. De van, aki ezt másként gondolja!  Csak hogy 
az olvasó lássa, mennyire diktatórikusan gondolkozunk és 
döntünk?! Ebben a kérdésben csak arról döntöttünk, hogy 
kérjük ki az utcabéliek véleményét, és ha ők egyirányúsítani 
akarnak, és el is tudják dönteni merre, akkor legyen úgy! 
Hozzáteszem, a logikus az lenne, hogy a nagyobb veszélyt 
magába hordozó Szabadság utcai kijárás megszüntetése 
lenne baleset-megelőzési szempontból a legjobb!  

De talán az sem lenne baj, ha az ott közlekedőket nem táb-
lákkal, meg ilyen megoldásokkal kellene rávezetni arra, 
hogy vezessenek óvatosan, hajtsanak ki biztonságosan, ha 
kell kerülni, akkor ne féljenek, hogy a padkára felmenetel 
tönkreteszi az autójukat, mert ha ezt lassan teszik, akkor 
nem lehet semmi baja az autónak. Ha az autósok elfogad-
nák, hogy a kukát a házak elé célszerű kitenni, és annál a 
nagy forgalomnál azon a heti egy, és nyáron két napon, Is-
tenem, hát ki kell kerülni! Igaz, a kukák tulajdonosaitól is 
elvárható lenne ilyen helyen, hogy amint a szemetesautó 
elment, vigyék is be az üres kukát!  (Csak megjegyzem, 
hogy még vannak ebben a faluban, akik ha tudják, hogy a 
szomszédjuk nincs otthon, beteszik a kukájukat, vagy láttam 
autóst, aki kiszállt, és a kerítés mellé odahúzta! Nem esett 
le a karikagyűrű az ujjáról!)  Lehet, hogy el kellene fogadni, 
hogy aki ott lakik, és nem tud beállni az autójával az udvará-
ba – mint a faluban még legalább 100 másik lakos – akkor 
őt ki kell kerülni!  Nem egy lehetetlen manőver! És az sem 
lenne baj, ha a személyes ellentéteket nem húzná rá senki 
más ügyekre, hanem szemtől szembe megbeszélnék! Mint 
ahogy azt is el kellene tudni fogadni, hogy ötévente meg-
választ a lakosság valakiket, akiknek a személyét nem csak 
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akkor kell elfogadni, ha tetszik, hanem akkor is, ha nem, de  
ő kapott annyi szavazatot, hogy azzal bejutott. Mert mások-
nak ő jobban tetszett!
De hát mi már csak ilyenek vagyunk!  (Ilyenek vagyunk?) 
mert nagyon hasonlókról írt már Csokonai Vitéz Mihály  Az 
estve című költeményében!

MÁRCIUSI KERTÉSZKEDÉS
Kedves Olvasó!

Kitavaszodtunk. Nem voltak komoly fa-
gyok, viszont csapadék szerencsére 

kiadós mennyiségben hullott janu-
árban.  Pont ez a két tény az, ami 
arra sarkalt, hogy írjak. Kezdem 
a téli fagyok hiányával. Nem csak 

azért van jelentősége, és ad nekünk 
munkát, mert a kártevők gond nélkül 

tudtak áttelelni, hanem azért is, mert a 
talajaink nagyon hamar tudnak felmelegedni, mivel nem 
voltak úgy áthűlve. A rovarkártevők legnagyobb ellensége 
a téli hideg. Főleg akkor, ha tél közben van egy felmelege-
dés, amikor úgy érzik, jön a tavasz, és a téli álmukból feléb-
rednek. Ezek a rovarok már egy enyhébb fagyos időben is 
elpusztulnak. Na, ez nem volt idén! Ezért arra kell készülni, 
hogy korán, és nagy  mennyiségben jelennek majd meg, 
ami fokozott védekezést kíván tőlünk. Ezért, ha valamikor, 
akkor most van nagyon nagy jelentősége az első permete-
zésnek. Ha az áttelelő generációból kikelő első nemzedéket 
meg tudjuk fogni, akkor a többi nem tud úgy kifejlődni.  

Ugyan ez a helyzet a gombás betegségekkel. Az áttelelő 
spóráknak nem volt annyira hideg, hogy elpusztuljanak. 
Mit tehetünk? Az első lépés mindenképp a lemosó perme-
tezés kell, hogy legyen!  És most talán olyat írok, amin meg-
lepődnek. Lehet, hogy idén nem egy, hanem két lemosó 
permetezés kell majd!  Mert például a monília gomba, már 
a rügyben fertőz, de ugyan így az őszibarack levélfodroso-
dás is. És még meleg sem kell nekik, sőt igazából 16 fok 
alatt fertőznek aktívan. Egy elhúzódó tavasz azt jelenti, hogy 
tovább fertőzőképesek, mit a szereink hatásideje.
A lemosó permetezésnek is vannak technológiai szabá-
lyai. Az egyik, és talán legfontosabb, hogy a szernek min-
denhova el kell jutnia, be kell folynia, be kell, hogy fedje 

a rügyet, vesszőt. Aki csak teheti, az próbálja meg úgy 
időzíteni a permetezést, hogy kicsit „nyálkás” időben per-
metezzen, amikor a csapadék is segít abban, hogy a szer 
ráfolyjon a fás részekre. Ha meleg, száraz az idő, akkor ez 
nehezebben megy!  Már most, március elején kell egy 
permetezés, és rügyfakadáskor, amikor az alma egérfüles 
állapotban van, amikor a szőlőnek már bomlik a rügye, 
és a rügygyapot látszik, akkor kell a második permetezést 
megejteni.  Az sem mindegy, milyen típusú szert válasz-
tunk. Idén az olajos szerek nem biztos, hogy olyan haté-
konyak lesznek. Ide most hatóanyag is kell, nem elég az 
olajok levegőtől elzáró hatása!  Sajnos keverni nem igazán 
lehet a két típust, mert az olajban kicsapódhat, csomó-
sodhat a kén, és a rézpótló anyag, de azért ügyesen meg 
lehet csinálni. Arra fi gyeljenek, hogy ha bekeverték a szert, 
akkor azonnal szórják is ki, és menet közben is lötyköljék 
meg a tartályt, hogy ne ülepedjen le az aljára a hatóanyag.

A másik nagy feladatunk a téli csapadék megőrzése lesz. 
Talajaink szépen átnedvesedtek a mélyebb rétegekben is. 
Viszont nem tudhatjuk, milyen lesz a tavasz, a nyár! A mete-
orológusok szerint melegebb és szárazabb, mint a 2022-es 
év volt. Ha így lesz igaz, akkor különösen fontos megbecsül-
ni azt, ami van!  Házikertben, pincénél még csak-csak meg-
oldható az öntözés kutakból, de azért az is vizet von ki a ta-
lajból, és látva a globális felmelegedés hatásait – szárazság 
a Pó folyónál, Franciaországban, Spanyolországban – már 

Mért szabtál hát határt önfi aid között;
Ládd-é már egymástól mind megkülönözött.

Az enyim, a tied mennyi lármát szüle,
Miolta a miénk nevezet elüle.

Hajdan a termő föld, míg birtokká nem vált,
Per és lárma nélkül annyi embert táplált.

Kitavaszodtunk. Nem voltak komoly fa-
gyok, viszont csapadék szerencsére 

azért van jelentősége, és ad nekünk 
munkát, mert a kártevők gond nélkül 

tudtak áttelelni, hanem azért is, mert a 
talajaink nagyon hamar tudnak felmelegedni, mivel nem 
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most meg kell kezdenünk a takarékoskodást!  A régi parasz-
temberek azt szokták mondani: „Egy kapálás felér egy gyen-
ge esővel!”. Bölcs mondás. Idén nagyon nagy hangsúlyt kell 
fektetni a saraboló kapálásra!  Megakadályozza a talajok 
kiszáradását. Nem csak azzal, hogy nincsnek ott gyomnö-
vények, és így nem párologtatnak, hanem azzal is, hogy a 
talajban kialakuló hajszálcsöveket elvágjuk vele, és nem tud 
a víz a kapillárisokon át (ez a tudományos neve a hajszál-
csöveknek) távozni a talajból. Sajnos az előző évben már a 
szőlők egy része is szomjazott. Amire nagyon kell fi gyelni, 
hogy a szőlőkben vissza kell térni a harmatgyökerezéshez. 
Ez nehéz munka, sokan ezért nem is csinálják. Pedig hatal-
mas a jelentősége!  Az elültetett vesszők nem csak a talpu-
kon lévő gyökereket növesztik a talajban, hanem a felszín 
közelébe is kialakulnak gyökerek. Ezeket hívjuk harmatgyö-
kereknek. Tavasszal hamarabb éri őket a meleg, hamarabb 
jut el hozzájuk a trágya, a téli, tavaszi csapadék, így képe-
sek annyira megerősödni, hogy a tőke, a mélyebben levő 
gyökereit elsorvasztja. Aztán ha a talaj felső rétege kiszárad, 
kiszáradhat, de minimum szenved a tőke. Ezért egy speciális 
szerszámmal – kapircs – ki kell bontani minden tőkenyakat, 
és ollóval, késsel le kell vágni tavasszal ezeket a gyökereket. 
Idős ültetvényeknél már ne tegyék, de a fi atal3-7 éves sző-
lőnél nagyon hasznos.

Sokat segíthet a talajok takarása is. Ha nincs szalma, a 
fűnyesedék is jó, és ha az sincs, a fátyolfólia is tökéletes, 
és olcsó megoldás.(A fűnyesedék annyiból rosszabb, hogy 
több penészgomba faj telepedhet meg rajta, ami esetleg 
károsíthatja a növényt.)  A fekete fóliás takarással pedig 
az a baj, hogy be tud pállani alatta a talaj, aláköltöznek a 
hangyák, férgek.  A fekete szín túlmelegítheti a talajt is, a 
környezetét is, ami akár hőgutát is okozhat. A fényes felület-
ről visszaverődő UV sugarak pedig perzselhetik a növényt. 
Ráadásul a víz is megfolyik rajta, és egy eső, vagy öntözés 
esetén szakaszokban nem ázik át a föld. A fátyolfólia és a 
természetes takaróanyagok a vizet beengedik, a párolgást 
nagyon lecsökkentik, és kicsit hűtik is a talaj. Pont a hűtés 
miatt, általában nem is szabad túl korán kitenni. Idén, mi-
vel a talajaink nem túl hidegek, a gyümölcsfák alatt  - főleg 
őszibarack esetében - viszont ha korábban teszi ki valaki a 
takaróanyagot, hűvösebben tarthatja a talajt vele, ami kicsit 
későbbi virágzást eredményezhet. A késői fagyoknál ez meg-
mentheti a termést. Néha egy nappal későbbi virágzás is!
Mit tehetünk a késői fagyokkal, amik az utóbbi pár évben 

itt a környékünkön sajnos már rendszeresnek mondhatók. 
A fő baj, hogy a korábbi fakadás miatt, a fagyok idején már 
virágzásban vannak a fák!  ezt nagyon nehéz szabályozni. 
Két lehetőség van. Az egyik, hogy szalmabálával, levelessel 
füstölünk hajnalban, a másik a fagy elleni öntözés.  A 2022-
es évben ez utóbbit tettem én is. Hajnalban indítottam az 
esőztető öntözést. Reggelre 2-3 cm-es jégpáncél volt a virá-
gokon, vesszőkön, jégcsapok lógtak mindenhol, még 9 óra-
kor. Keresztet vetettem a termésre. Aztán három hét múlva 
ott voltak a kötött barackok épen, egészségesen. 

A tavasz fontos munkái közül a bokrok, fák metszését emel-
ném ki. Sokan nem mernek belenyúlni a növényeikbe, fél-
ve attól, hogy amit lemetszenek, az kárba vész. Nyugodtan 
vágják vissza a bokrokat, fákat. rejtett rügyekből kifakadnak, 
megújulnak. A fő szabály, hogy minél többet vágnak visz-
sza, annál erősebben fog kihajtani. Akár a vesszők 2/3-át 
is lemetszhetik! Ez azt eredményezi, hogy kevesebb, de 
hosszabb, és kevesebb elágazású hajtás, vessző lesz. Ha 
szeretnék, hogy sűrűsödjön be, akkor viszont csak keveset 
vágjanak le, (legfeljebb 1/3 részt)  mert minden vágási hely 
alatt több új hajtás fog kifakadni.

Fontos feladat még a gyepek előkészítése az évre. Nagyon 
hasznos dolog a gyeplazítás. Speciális géppel, a gyep felső 
4-5 cm-es részét fel tudjuk lazítani. Kicsit elvágja a gyökere-
ket, amik ennek hatására szebben gyorsabban nőnek majd. 
A réseken be tud jutni a levegő, a csapadék, és a műtrágya, 
és a nemezes régi fűszálak is lekerülnek a területről. Főleg, 
ha mohás a füvünk.  Ezt a munkát feltétlenül csapadékos 
idő előtt végezzék el, mert ha egy szárazság jön utána, ak-
kor akár ki is lehet vele pusztítani a gyepet. A lazítás után 
érdemes műtrágyát kiszórni. Lehetőleg komplex műtrágyát, 
amiben bőven van kálium hatóanyag is a nitrogén mellett!  
A kiszórt trágyát locsolják be. Kora tavasszal, akinek van 
komposztja, azt is kiszórhatja. Sokkal szebb lesz utána a 
gyep, ráadásul a szervesanyagban gazdag talaj jobban gaz-
dálkodik a vízzel is.
Utolsónak még egy gondolat a fűnyírásokról!  Lehetőleg 
ne reggel, rekkenő hőségben nyírjanak!  Estefelé érdemes, 
mert a sebfelületek reggelre bezáródnak. egy reggeli nyírás-
nál a seben olyan sok víz párologhat el, hogy a fű azt meg-
szenvedi. A nyírás után nagyon jó, ha megöntözik a gyepet.

Jó kertészkedést!
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FONTOS MEGŐRIZNÜNK A VIZET A TALAJBAN
Kritikusan száraz volt az előző évünk. Annyira, hogy az al-
sóbb talajrétegek is szárazak voltak, két három ásónyom 
mélységben is. És bár a tél eleje és közepe nagyon jó csa-
padékos volt, a csendes, áztató esőknek köszönhetően,  és 
azért a tavasz is biztos hoz még csapadékot, okulnunk kell az 
előző évből. Az biztos, hogy a globális felmelegedés miatt a 
nyarak forróbbak és szárazabbak lesznek, és ebből eredően 
a fő feladat  a téli, tavaszi csapadék megőrzése lesz.  Ezért 
nem csak tehetünk, hanem tennünk is kell, hiszen eljutot-
tunk oda, hogy minden munkánkkal ezt a célt kell telje-
síteni, és erről másokat is meg kell győzni! Bár azt látjuk, 
hogy az Uniós támogatásokkal a gazdákat az öntözéshez 
segítik, megítélésem szerint ez nem a jó irány. Tudom, hogy 
a gazdaságosság alapkérdés, és hogy az energiaárak miatt 
szinte minden területen magasabb termelési költségeket 
csak nagyobb hozamokkal lehet ellensúlyozni, félek, hogy 
az aszályosodást csak fokozzuk az öntözéssel.  Pillanatnyilag 
az adott területen a talaj vízkapacitása biztos hogy jó lesz, és 
nagyobb, szebb, gazdagabb lesz a termés, de a vízkészlete-
inket fogyasztjuk, és azért azok még akkor sem végtelenek, 
ha itt a Kárpát-medencében mi még jó helyen vagyunk!
Mit tehetünk?  Azt gondolom nagyon sokat, bár ennek egy 
része áldozatokkal jár!  Nézzük sorban!:
• Első lépés, hogy a talajainkat készítsük elő a csapadék be-
fogadására. Sík területen ennek nincs túl nagy jelentősége, 
de ha már egy kis lejtése van a területnek, akkor ott a víz le-
folyását jó, ha megakadályozzuk!  Az őszi ásás, szántás erre 
tökéletes, mert a kialakuló barázdák megakadályozzák a víz 
elfolyását. Arra kell ügyelni, hogy a barázdák merőlegesen 
legyenek a lejtés irányára!  
• Második feladatunk a talajba bejutott víz megőrzése. Ta-
vasszal kell nagyon résen lennünk, mert ha az időjárás elő-
rejelzés szeles, száraz időt jósol, akkor ezt a barázdás, rögös 
talajt mihamarabb el kell munkálni, mert így kisebb lesz a 
párologtató felület.  Ezt otthon gereblyézéssel, nagyüzem-
ben  boronálással, esetleg simítózással el tudjuk végezni. A 
lényeg, hogy közben a taposás ne legyen nagy. Nagyüzem-
ben sokan a tárcsát használják, de az igazság az, hogy az is 
keveri a talajt, ami már vízvesztést okozhat.
• Sok olyan kultúra van, amit csak a tavasz közepén, végén 
vetünk, ültetünk. Sokan addig a talajukra rá se mennek!  
Nos itt a következő feladat!  Akkor is kapáljuk meg sekélyen 

a talajt, ha nincs benne semmi kultúra. 
Nem csak a gyomokat írtjuk, amik 
egyébként is viszik a vizet, hanem 
a talajban kialakult hajszálcsö-
vecskéket – kapillárisokat – 
amiken keresztül a talaj páro-
logtat, ha elvágjuk, akkor a víz 
nem tud elpárologni!  Igaz, 
hogy a talaj felső 3-4 cm-re 
száraz, poros, de alatta biztos, 
hogy nedves.
• Sokan csinálják, hogy amikor 
ültetnek, akkor előtte jól felkapálják, 
akinek van, az fel is rotavátorozza az ágyást. Ne 
tegyék!  Igaz, hogy nagyon jó puha lesz a földje, könnyű 
benne dolgozni, de ha valami igazából káros, akkor az a ro-
tációs kapa!  Nem csak azért, mert felszínre hozza a nedves 
talajrétegeket, és ezzel szárítja a talajt, hanem roncsolja a 
talaj szerkezetét, ami porosodik és gyorsabban tömörödik, 
levegőtlenedik. Ez egy olyan talajművelő eszköz, amit lehe-
tőleg száműzni kellene a talajművelésből tavasszal, nyáron!  
Már csak azért is, mert a talaj egy élő közeg, ahol a felszíntől 
lefelé haladva más és más élő szervezetek élnek, munkál-
kodnak. Ha ezeknek a sorrendje felborul, akkor a talaj tá-
panyag-szolgáltató képessége csökken, amíg a rend helyre 
nem áll. Ezért indulnak nehezebben a palánták a frissen 
ásott, rotációzott talajokban.
• Nagyon jó megoldás lehet a talajok takarása. Kevesen 
ismerik, pedig egy nagyon jó anyag a fátyolfólia, Nem 
drága, könnyű használni, és a talaj nedvességtartalmát 
úgy őrzi meg (közel 80-90%-os hatékonysággal) hogy köz-
ben a csapadékot és a fényt átengedi. Főleg tavasszal van 
nagy jelentősége, amikor a már egyáltalán nem a régi 
idők erősségével tűző nap, hirtelen kiszárítja a talajokat. 
Az is előnye, hogy a fene tudja miért védett varjak sem 
csipegetik ki a házikert veteményesében éppen kikelő 
borsót, gyökérzöldségeket, vagy bármi mást! Hátránya, 
hogy nagyüzemi szinten nem használható, bár szamócá-
soknál már látni. Nyugodtan rá lehet teríteni a kelő félben 
lévő ágyásokra, mert átengedi a fényt, így a kelő növé-
nyek nem károsodnak. Aztán amikor már elég nagyok ak-
kor le lehet venni. Vannak, akik olyankor csíkokra hasítják, 
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és a sorközöket takarják vele. Gyomirtásra nem jó, de a 
vizet megőrzi! Kétségtelenül többletmunka, de megéri!
• Lehet a talajokat növényi maradványokkal is takarni!  So-
kan vesznek szalmabálát, és terítik be vele a sorközöket. 
Nem csak a vizet tartja meg, hanem a felmelegedést is 
lassítja. Pont emiatt nem célszerű korán ráteríteni az ágyás-
ra, mert a növények legszebben a 20-24 fokos talajokban 
fejlődnek. De amikor a talaj eléri ezt a hőmérsékletet, ak-
kortól alkalmazhatók. Ez az a hőmérséklet, aminél már nem 
fázik az ember lába, ha mezítláb lép a talajra!  Jó takarásra a 
fűnyesedék is, de annál figyelembe kell venni, hogy a korha-
dáskor gombák, baktériumok szaporodnak el rajta, ami egy 
szamóca ágyásnál a penészesedést elindíthatja. Sajnos az is 
igaz, hogy sok talajlakó élőlény, ami károsíthatja a kultúrnö-
vényt, szintén élvezettel költözik a takart talajokba, mert ott 
sokkal jobb neki is minden feltétel. A takarás a gyomirtást is 
segíti. Szinte fele, de sokszor negyede mennyiségű kapálást 
kér az ilyen terület. Olyankor félre kell húzni a takaróanya-
got, megkapálni a területet, és visszatakarni. A kapálás itt 
is fontos, nem csak a víz megőrzése, és a gyomirtás miatt, 
hanem levegőztetjük is a talajt!
• Szőlőben, gyümölcsösökben gyakori a sorközök gyepesí-
tése. Sajnos erről egyre inkább le kell mondani. A takarónö-
vények nagyon sok vizet vonnak el a talajból. Még a speciá-
lis, szárazságtűrő fűfélék (csenkeszek) is. Legalább 280-300 
mm az éves vízigényük, ami már sok, ha a kultúrnövénynek 
is kell legalább 650 mm, hiszen összesen itt a mi vidékün-
kön is már csak 700 mm körül esik évente. A természetes 
gyomokból kialakított füves sorközök pedig akár 400 mm-t 
is elvihetnek, ráadásul pont akkor van nekik is kritikus 
vízigényük, amikor a kultúrnövénynek is!  Az előző évben 
már a szőlőkön is látszott vízhiány. Ez pedig azt jelenti, hogy 
a füves sorközöket célszerű lesz feltörni, és minden sorközt 
legalább havonta, de inkább három hetente kultivátorozni!
• Kapásnövény kultúrákban – kukorica, napraforgó, de már 
a borsó esetében a kelés utáni időszakban, ha sorba vetet-
ték – nagyon fontos lenne visszatérni a régi korok talajmű-
veléséhez. A parasztemberek nem csak azért lovasekézték 
vagy kapálták a kukoricát, mert nem volt gyomirtó, hanem 
mert azt tartották, hogy egy kapálás felér egy gyenge eső-
vel. Ma ezeket a kultúrákat gyomirtó szerekkel kezelik. A 
talajok pedig elpárologtatják a talajból a vizet, amit régen a 
kapálás megakadályozott.  A talaj vízkészletének akár a fele 
is elveszhet így! A hirtelen elpárolgott víz innen hiányzik, 
másutt meg özönvíz szerű esőzésben hullik vissza!  De bő-
ven nem ott, ahonnan eltűnt. Gondoljon csak bele a kedves 

Olvasó, hogy mekkora területeken termesztünk ma ilyen 
növényeket?!  És itt jön be a támogatott öntözés kérdése is. 
Lehet, hogy ha kultivátoroznának, nem is kellene, vagy na-
gyon kicsit kellene csak öntözni!  
• Akkor most nézzük meg, mikor kell öntözni?  Akinek van 
kútja, az már locsol, amikor kicsit száraz a föld teteje. Pedig 
ezzel azt kockáztatja, hogy a növénye gyökérzete nem indul 
el a mélyebb talajrétegek felé, hanem fenn, a felszínhez 
közel alakulnak ki a gyökerek. Főleg, ha a felszínre szórja a 
műtrágyát is!  Aztán ha jön egy komolyabb szárazság, már 
folyamatosan kell öntözni. A sárgarépa, a petrezselyem nem 
hoz karógyökeret, hanem soklábú valamik lesznek helyette, 
szép nagy lombozattal.  Szóval inkább sarabolás hetente, 
ami ha ilyen gyakran végezzük pillanatok alatt el is végezhe-
tő! Ha locsolunk, akkor nagyobb adagokkal ritkábban, hogy 
a mélyebb rétegekbe szivárogjon el a víz, hogy onnan szí-
vódjon vissza. Ez a tápanyagok mozgását is segíti!  Viszont a 
locsolás után amint lehet jöjjön a vizet megörző sarabolás!
• És még valami, amire nem igen gondolnak!  A talajok 
szervesanyag tartalma!  A magas humusztartalom sokkal 
jobb talajszerkezetet jelent. Nem csak morzsalékosabb, és 
tápanyagban gazdagabb, hanem a vizet is jobban megőrzi. 
Nagyon fontos lenne, hogy legalább három évente kapjon 
a talaj szervesanyag utánpótlást. Ma már nem nagyon lehet 
istállótrágyát beszerezni, de a komposzt is tökéletes lenne. 
Azt pedig otthon is készíthetünk magunknak. Ha így pótol-
juk a talajaink tápanyag készletét, egy sokkal egészsége-
sebb, ellenállóbb talajt kapunk. Pár év alatt rengeteget javít-
hatunk a kertünkön, csökkenthetjük a kiadásokat, főleg ha 
azt is tudjuk, hogy a műtrágyák rontják a talaj szerkezetét.
• És egy utolsó gondolat. A lehulló eső azon része, ami a 
kertre hullik, jó helyen van. Ami a tetőre, betonos felületre 
és elfolyik, az már lehet, hogy jobb lenne, ha inkább a kert-
be menne!  El kell kezdeni azon gondolkodni, hogy lehet 
a fóliasátorról, a tetőről lefolyó vizet begyűjteni. Hiszen két 
eső közt ez a többletvíz, lehet, hogy elég lenne a pótlásra!  
És az esővíznél nincs jobb öntözővíz!  Tartályok és egy szi-
vattyú kérdése az egész. Igaz, nem olcsó, de egy kifóliázott 
vízgyűjtő nem túl drága, hamar megtérülhet. Persze ez ki-
süzemi szinten működik, bár Hollandiában a fóliaházaknál 
1000 m3-es mennyiségekről beszélnek.
Kedves Olvasó!  Ezek közül biztos, hogy van, amit otthon 
Ön is meg tud tenni!  Divatos kifejezés ma az ökológiai láb-
nyom. Nos ezekkel a praktikákkal mindenki csökkentheti a 
sajátját. És ha ez összeadódik, az már lehet jelentős!
   Köszönöm!     Boór Miklós
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„URAM, TÉGY ENGEM BÉKÉD ESZKÖZÉVÉ!” 

Február 18-án újra megtelt élettel a balatonszemesi Reich 
Károly Általános Iskola tornaterme. A világjárvány miatt két 
év kihagyás után került megrendezésre az idén huszonöt 
éves Balatonszemesi Katolikus Találkozó.
A találkozó története az 1997-es Párizsi Katolikus Ifjúsági Vi-
lágtalálkozóig nyúlik vissza – emlékezett vissza Nagyné Tóth 
Mónika, a találkozó ötletgazdája. – Nagyon megérintett, s 
hatalmas örömet adott, hogy az élő egyházat láttam ma-
gam előtt, rengeteg fi atallal és örömmel. Később, amikor 
már itthon találkoztam azokkal a társaimmal, akikkel együtt 
utaztam Párizsba, azt éreztem, hogy nekünk is szerveznünk 
kellene valami hasonlót. 1998-ban már szerveztünk egy 
közösségi alkalmat, azonban 1999-re datáljuk az első ta-
lálkozónkat, melyet a Balatonszemesi Művelődési Házban 
tartottunk. Azt láttuk, hogy van igény ezekre az alkalmakra, 
s egy-két éven belül már több százan ünnepeltünk együtt. 
Az egyházmegyés papok is a találkozó mellé álltak, a plé-
bániákról ifjúsági csoportjaikkal együtt érkeztek Balaton-
szemesre. A találkozó felépítése azóta sem változott, dicső-
ítő imádságon, különböző játékokon, szentségimádáson és 

szentmisén veszünk részt a nap folyamán, illetve minden 
alkalommal értékes tanúságtételeket is meghallgathatunk. 
Előadóink között köszönthettük több egyházmegyés plébá-
nos atya mellett Böjte Csabát, Oloffson Placid atyát, Balás 
Béla püspök atyát, Sillye Jenőt, illetve a mai nap Dolhai 
Attila színészt, musicalénekest és Dr. Csókay András idegse-
bészt – emelte ki Nagyné Tóth Mónika.

A nap folyamán kézműveskedéssel, KETT-pedagógiai fog-
lalkozással és a „békeszeretők hétpró-
bájával” várták a gyermekeket az 
Egyházmegyében szolgáló 
hitoktatók. A tanúságtéte-
leket követően szentsé-
gimádás következett, 
majd Varga László me-
gyéspüspök mutatott 
be ünnepi szentmisét.
Forrás: Kaposvári Egy-
házmegye

Huszonöt éves a Balatonszemesi Katolikus Találkozó
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II. SZEMESI DISZNÓLKODÁS 
Kedves balatonszemesiek!

Február első hétvégéjén két év kihagyás után 
ismét sikerült megszerveznünk a II. Szeme-
si Disznólkodást. Már a program hírére is 
nagyon sokan jelentkeztek, hogy segít-
séget nyújtanának felajánlásokkal, sza-
badidejükkel vagy pénzügyileg járulná-

nak hozzá az esemény megszervezésének 
költségeihez. Szinte napok alatt összeadták a 

jó szándékú emberek az alapanyagokat, vállalko-
zóktól is rengeteg felajánlást érkezett és egymás után jöttek 
a pénzbeli támogatások is, amelyek összesen 200.000.-fo-
rintra rúgtak. Balatonszemes Képviselő-Testületétől is kap-
tunk 200.000.-, azaz Kettőszáz-ezer forintot, elsősorban a 
két disznó megvásárlására. Mivel a két disznó súlya, több, 
mint 400 kilogramm volt, az élősúlya pedig 900 Ft/kg, így 
ez nagy segítséget jelentett, amelyet ezúton is köszönünk.

Az adományokból és az önkormányzati támogatásból így ki 
tudtuk fi zetni a két sertés vételárát. A felajánlások  azért is 
jelentettek nagy segítséget, mert így az egyesület még meg 
tudta venni az evőeszközöket, tányérokat, poharakat és még 
néhány apróságot, amelyek kellettek a zökkenőmentes le-
bonyolításhoz. Az elmúlt évben sok program megvalósulá-
sához – koncertek, kulturális programok - járultunk hozzá 
anyagilag is, így mindent nem tudott volna a szervezet fi nan-
szírozni. A disznóvágás reggelén, erős, helyenként viharos 
volt a szél, amely többször megnehezítette a dolgunkat, de a 
kedvüket nem szegte és a profi  segítőcsapat élükön Tóth Lász-
ló hentessel, profi n oldott meg, minden felmerülő akadályt.
Sokan már a reggeli óráktól segédkeztek, akár hagyma vagy 
krumpli pucolásról, akár palackok áthelyezéséről, tea vagy 
kávéfőzésről volt szó. Nagy öröm volt, hogy nagyon sok 
kisgyerek is sürgött-forgott, segített a felnőtteknek, ellesve 
és megtanulva a fortélyokat. Több családtól kaptunk fi nom 
házi süteményeket is, sőt voltak minden mentes édessé-

gek is, hogy azok se maradjanak desszert nélkül, akik nem 
ehetnek meg mindent. A nagy szél ellenére egyre többen 
érkeztek a Művelődési Ház udvarához, hogy személyesen 
is nyomon kövessék a feldolgozás folyamatát és végigkós-
tolhassák a frissen készült ételeket. A kemencében folya-
matosan sültek a pecsenyék, a korán érkezők hagymás sült 

vért, resztelt májat is kóstolhattak. Miközben a kolbászok 
készültek, a kemence mellett már rotyogott a húsleves és a 
toroskáposzta is.
Ahogy azt már az elején is hirdettük, becsületkasszát helyez-
tünk ki a rendezvényen, amelybe mindenki annyi pénzzel já-
rult hozzá, amennyit gondolt. Az így befolyt összeg 229.220.- 
Ft, amelyet egy következő közös óvodai és iskolai programra 
fordítunk, hogy gyermekeink jól érezhessék magukat.
A jelenlévőktől azt a visszajelzést kaptuk, hogy nagyon jól 
érezték magukat és elégedettek voltak a fi nomságokkal 
is. Bár nem végeztünk létszámellenőrzést a disznótoroson, 
de az biztos, hogy most is rengetegen látogattak el a ren-
dezvényre. Minden jelenlévőtől biztatást kaptunk a jövőre 
nézve is, hogy folytassuk a hagyományt, hiszen ezekre a 
közösségépítő programokra szükség van a településen. Jó 
volt nézni, ahogy helyiek és nyaralók egy asztalnál ülve be-
szélgettek, falatoztak, ismerkedtek egymással.
Mindez azt bizonyítja, hogy igenis van létjogosultsága az 
ilyen rendezvényeknek!
Ezúton is szeretnénk minden segítőnek megköszönni a tá-
mogatást, a segítséget, a dicsérő szavakat! Persze tudjuk, 
van még mit javítanunk és jövőre már még felkészültebben 
várunk majd Benneteket a III. Szemesi Disznótorosra!

Gelencsér András, elnök
Balatonszemesi Turisztikai Egyesület

Kedves balatonszemesiek!
Február első hétvégéjén két év kihagyás után 

költségeihez. Szinte napok alatt összeadták a 
jó szándékú emberek az alapanyagokat, vállalko-
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SZEMESI CSIPETCSAPAT
A balatonszemesi katolikus plébánián 2022-ben kezdett 
kialakulni az a gyermeki és szülői közösség, ami egyre ösz-
szetartóbbá válik. Lányom, Szennyai Szofi  tavaly volt elsős, 
ekkor kezdett járni hittanra, több osztálytársával együtt. 
Ekkor a Covid miatt még nem végeztünk semmilyen közös-

ségi munkát a plébánián. 2022 őszén azonban már más 
volt a helyzet, szabadabban mozoghattunk. Ekkor kért meg 
Tóthné Való Marika, az egyházközség tagja, hogy segítsek 
összegereblyézni a leveleket. Mikor odamentem a temp-
lomhoz, láttam, hogy az atyának csupán négy idős hölgy 
segít ebben a nem kis munkában, ezért megkértem a többi 
szülőt, ők is csatlakozzanak. 
Többen is igent mondtak, eljöttek - ez volt az első lépcső-
foka kis közösségünk építésének. Miután végeztünk a le-
vélsepréssel, Miklós atya kérésére kitaláltam decemberre 
az adventi díszt készítő délutánt; közösen megebédeltünk, 
ebben is sok család részt vett, ráadásul a nyugdíjasaink is 
segítették a gyerekeket. Hárman szülők betlehemet is készí-
tettünk a templomban. Januárban több család részvételével 

házi száraztésztát gyúrtunk, hittanosok és felnőttek együtt - 
nagyon jó hangulatú délután volt, a Derűsök is eljöttek hoz-
zánk, és persze Miklós atya is ott volt a kis csapattal. A kicsik-
nek uzsonnát is készítettünk. Márciusban pedig elkezdjük a 
húsvéti készülődést: díszeket gyártunk majd a gyerekekkel. 

Áprilisban fánksütést tervezünk - ezt az alkalmat a farsangi 
időszakban szerettük volna megtartani, de az ifjúsági talál-
kozóra való tekintettel eltoltunk ünnep utánra - a gyerekek 
akkor is nagyon élvezni fogják. 
Úgy gondolom, azzal, hogy a hittanosoknak és szüleiknek 
különféle programokat szervezünk a plébánián, erősítjük a 
családok közösségét. Erre annál is inkább szükség van, mert 
a művelődési ház zárvatartása miatt jóval kevesebb a prog-
ram településünkön. Itt szeretném megköszönni a segítsé-
get és a részvételt mindenkinek, aki eljött, és szeretettel vár-
juk azokat, akik eddig távol maradtak. Miklós atyának pedig 
köszönjük, hogy az ajtaja mindig nyitva áll előttünk.

Ill Krisztina
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A PELSO-KOM tájékoztatója

Tájékoztatjuk az ingatlanhasználókat, hogy Balatonszemesen 2023. április 11-től indul a zöldhul-
ladék szállítás. Amennyiben a házi komposztálás nem megoldható vagy kevésnek bizonyul, a zöld-
hulladék 60 vagy 120literes barna színű (vagy barna tetejű) gyűjtőedényzetben vagy biológiailag 
lebomló zsákban gyűjthető. Az ágakat és nyesedéket 1 m x 0,3 m x 0,3 m –es kötegekben lehet 
kihelyezni. A szolgáltató logójával ellátott biológiailag lebomló zsák megvásárolható a többlethulla-
dékos zsákot értékesítő üzletekben bruttó 200 Ft/db egységáron. Amennyiben az ingatlanhaszná-
ló nem a felsorolt módon gondoskodik a zöldhulladék átadásáról a szolgáltató nem köteles 

annak elszállítására.




